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Vážení a milí spoluobčané,
blíží se čas školního vysvědčení, prázdnin a dovole-
ných. Tento letní čas odstartuje jako vždy naše pouť, 

kterou jako v loni uspořádáme za účasti přátel s polské-
ho Ježowa Sudetského. Doufám, že se chystáte zúčastnit 
připravených sportovních a kulturních programů, které 
jistě v Bozkováčku budou zveřejněny na jiném místě.

Nadešel letní čas, doba zalévání a koupání, dnes už v 
mnoha kubíkových bazénech. Asi mnohým nesdělím nic 
nového. Častou otázkou na ulici a na obecním úřadě je prá-
vě voda. Nechci nikomu nic nakazovat, nebo dokonce zaka-
zovat, ale je nutné si uvědomit, že pitná voda není vždycky 
samozřejmost. Domněnky, že Bozkov je díky jeskyním be-
zedná studnice? Z toho jde až mráz po zádech. 

Zamýšlejme se proto každý z nás nad tím, jak s vodou 
co nejefektivněji zacházet. Jestli neexistuje jednoduchý a 
nenákladný způsob, jak hospodárnému nakládání napo-
máhat.  Například nějaká vzhledná nádoba na zachycování 
vody dešťové, vsakování.  Cesty a cestičky odvodnit do trá-
vy a ne do nejbližšího kanálu, pečlivě pečovat o vodu v ba-
zénu apod. 

Naši předkové si uměli vody vážit. Někteří z nás ji pouš-
tíme do trubek a necháme dělat škodu někde na konci ve-
dení. Oni samozřejmě chápali, že po dešti je mokro, a po 
velikém dešti dokonce bláto?

V naší malé obci se spotřeba pitné vody za posled-
ních 20 let zečtyřnásobila. Obecní zastupitelstvo zatím 
nepřistoupilo k razantnímu navýšení ceny, snažíme se jít 
cestou úspor, a to hlavně detailním odstraňováním závad, 
aby nedocházelo k únikům.  V letech minulých jsme vymě-
nili poslední zbytky vedení, které bylo velmi poruchové.

Další problematikou, kterou bych chtěl tak nějak vysvět-
lit, je nakládání s rostlinnými zbytky a větvemi. Abychom 
dostáli zákonu, objednali jsme hnědý kontejner na biood-
pad a umístili ho ke hřbitovní bráně. Jsme přesvědčeni, 
že je to pro zbytky hřbitovního kvítí dostačující. Určitě si 
nemyslíme, že tento kontejner pojme zbytky z celé obce.  
Věříme, že jsme tyto záležitosti zvládali doposud svépomo-
cí, takže si tuto devízu udržíme i do budoucna. Navíc jsme 

domluveni s místními 
zemědělci, s Agrocent-
rem a s panem Bohumi-
lem Lampou, že poseka-
nou trávu a spadané listí 
můžeme vozit na jejich 
skládky. Z jara se otevře 
vždy skládka dřeva pro 
pálení čarodějnic a u p. 
Bohumila Lampy je tato 
možnost i v podzimních 
měsících od října také. 

Po jarním tání se ko-
nečně podařilo "irmě 
pana Zonygy dokončit 
rekonstrukci prostranství U Matičky a obci Bozkov tak do-
končit skvělou myšlenku, jak toto poutní místo zatraktiv-
nit pro poutníky, turisty, ale i pro nás, místní občany. Tato 
akce byla realizována z dotace Ministerstva pro místní 
rozvoj, kterou obec obdržela na základě zisku modré stuhy 
v soutěži Vesnice roku 2015. To znamená, že je to zásluha 
i Vás všech, kteří se na veřejném kulturním a sportovním 
dění obce podílíte.

Dále jsme zrekonstruovali část kanalizačního svodu do 
Dománě, kde nám pomohl s "inancováním Liberecký kraj. 
Je připravena studie na zbudování komunikace k vodoje-
mu, kde se budeme snažit "inancování dojednat s "irmami 
provozujícími telekomunikační zařízení umístěných na 
této stavbě a v jejím blízkém okolí.

Obdrželi jsme dotaci na vytvoření projektové dokumen-
tace na zbudování části kanalizace z lokality Vrabčák.

 S pomocí nadace ČEZ se nám podařilo vysadit alej jeřábů 
na hranici cesty zvané dálnice směrem k Jesennému.

Těsně před poutí k nám přijede opět po dvou letech hod-
notitelská komise Vesnice roku  a my se budeme znovu 
ucházet o nějakou stuhu, kterou jsme ještě nezískali. Bude-
me se snažit prezentovat naši bohatou spolkovou činnost a 
práci s mládeží. Mnozí si ani neuvědomí, co různých zájmo-
vých činností se pravidelně odbývá v tak malé obci a kolik 
jednorázových akcí zde děti mohou každoročně navštívit se 
svými rodiči a přáteli.

Je nutné pochválit spolky za celoroční práci na poli spor-
tovním. Jistě je nutné vyzdvihnout divadelníky, kteří si ve-
dou velmi dobře i na přespolních představeních. Samostat-
né referáty najdete uvnitř. 

Děkujeme všem podporovatelům a místním podnikate-
lům za trvalou přízeň všeho dobrého, co se v obci přihodí. 
Rovněž místnímu Agrocentru za dlouhodobou spolupráci 
na všech frontách. 

Dovolte, abych Vám všem popřál veselou pouť, hez-
ké léto, dětem nezapomenutelné prázdniny. A hlavně 
ať vyjedete za čímkoliv, kamkoliv, abyste se rádi a ve 
zdraví vraceli domů.

Starosta obce Stanislav Doubek ml.

SLOVO STAROSTY

Nová alej jeřábů podél naší „Dálnice“
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V letošním roce jsme se zapojili do několika projektů. 
Ať už je to „Ovoce a zelenina do škol“, kdy žáci 
základní školy dostávají každý týden kusové ovoce 

nebo zeleninu, nebo „Domestos pro školy“, který nám 
letos vynesl poukázky v hodnotě 7.000 Kč na výrobky 
Domestos. 

V celostátní akci konané v dubnu „Ukliďme Česko“ jsme 
pomohli uklidit Bozkov a jeho okolí. 46 dobrovolníků ze 
školy a školky, z toho 41 dětí, sebralo asi 180 kg odpadu. Z 
toho se podařilo vytřídit 35 kg. Všichni jsme byli překvape-
ni množstvím odpadu v nejbližším okolí silnice směrem na 
Jesenný. Děti byly z akce nadšené a byly rády, že se mohly 
zapojit do úklidu svého bydliště. Předsevzetí, že nebudou 
odhazovat odpadky, jim snad dlouho vydrží. :-) Děkujeme 
i panu starostovi za pomoc při svozu pytlů s odpadem. Po 
skončení jsme se zapojili i do další části soutěže – tvorba 
plakátu z akce.  V našem kraji jsme se umístili na druhém 
místě a získali tak pro členy zapojené do soutěže Evrop-
skou kartu mládeže (EYCA) na rok zdarma. Dále obdržíme 
jako cenu ptačí budku od Českého svazu ochránců přírody. 

V dubnu a květnu se malí sportovci ze školky zúčastni-
li Sportovního dopoledne pro MŠ v Semilech. V dubnu se 
akce konala v hale sportovního centra a v květnu pak jeli 
na městský stadion, kde měli možnost vyzkoušet si různé 
sportovní hry. 

Na konci května pod záštitou Základní školy Ivana Ol-
brachta v Semilech opět proběhl ozdravný pobyt v Itálii – 
Tortoreto Lido. Z naší základní školy jelo letos 6 žáků. Pobyt 
u moře se všem líbil.

6. června jsme se vydali na školní výlet – zámek Loučeň. 

Děti ze základní a mateřské školy měly každý svoji prohlíd-
ku uzpůsobenou svému věku. Zámkem nás provázely „prin-
cezny“.  Děti se mohly vžít do role princů a princezen, posa-
dit se do zámeckých křesel, zahrát  si na klavír a projít tajné 
chodby. Aktivně jsme se mohli zapojovat do výkladu, který 
bavil nejen děti, ale i pedagogy. Po prohlídce nás čekalo 12 
labyrintů v rozlehlém areálu zámeckého parku. Jako pře-
kvapení byl oběd v podobě pikniku. Jelikož nám přálo i po-
časí, výlet jsme si užili plnými doušky. 

Na prázdniny je naplánované dokončení rekonstrukce 
odpadního potrubí a sociálního zařízení v mateřské škole. 

Během letošního roku jsme zažili spoustu krásných zážit-
ků, ale teď už se těšíme na prázdniny.

Přejeme krásné léto a v září opět na shledanou.
Kolektiv zaměstnanců ZŠ a MŠ Bozkov

ZPRÁVIČKY ZE ZÁKLADNÍ A MATEŘSKÉ ŠKOLY

Účastníci společného školního výletu do zámku Loučeň 

Z akce „Ukliďme Česko
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Vážené čtenářky, vážení čtenáři Bozkováčku, 
někteří z Vás si jistě všimli změn, které v knihovně od 
začátku února proběhly. Ostatním s radostí sděluji, 

že knihovna prošla celkovou rekonstrukcí. Bylo vyměněno 
topení, vybíleno, byla položena laminátová podlaha, je zde 
nové osvětlení. Také nábytek je zcela nový, regály počínaje 
a pohovkou konče.  Vše bylo provedeno tak, aby byl celý 
prostor co nejvíce světlý, vzdušný a aby se tam lidé cítili 
příjemně. 

Touto cestou bych ráda poděkovala všem, kteří se na 
nové podobě knihovny podíleli. Díky si zaslouží více spo-
luobčanů, kteří nelitovali volného času a občas dlouho do 
noci v knihovně pomáhali. Za všechny bych ovšem chtěla 
nejvíce poděkovat Janě Baánové, která velmi pomáhala 
také po organizační stránce. Koordinovala spolupráci s 
pracovnicemi regionální knihovny v Semilech, které u nás 
strávily spoustu času. A bez její odborné pomoci by nejen 
dětské knihy nebyly tak přehledně rozděleny a srovnány. 
Dále bych chtěla poděkovat panu starostovi, jenž byl celé 
rekonstrukci nakloněn, ihned řešil vše, co bylo potřeba 

a dokonce  sám ve svém volném čase přiložil ruku k dílu. A 
samozřejmě musím poděkovat Filipu Balatkovi, který ne-
jen že pomáhal při rekonstrukci manuálně, ale on dal celé 
knihovně nynější podobu, dal jí duši. Pevně věřím, že do 
knihovny budete chodit rádi a že se tam budete cítit dobře.

Knihovna bude s největší pravděpodobností slavnostně 
otevřena na začátku září. Nově bude také stanovena oteví-
rací doba, a to zřejmě na čtvrtek každý sudý týden od cca 
13.30 do cca 17.30. Těšit se můžete nejen na nové knihy, 
které nám zajistí knihovnice z regionální knihovny v Semi-
lech, v knihovně se budou také pořádat různé besedy, např. 
na téma českého jazyka, dopravy a další. O všem budete do-
statečně a včas informováni. Knihovna se také zaměří na 
spolupráci s mateřskou a základní školou, kde budou pro 
děti připraveny různé projekty a soutěže. 

Za obecní knihovnu bych Vám všem chtěla popřát hez-
ké léto a v září v knihovně na viděnou!

                                                                                                                                           
Petra Balatková

KNIHOVNA - VZDĚLÁVACÍ CENTRUM

SOKOL BOZKOV

Naše organizace Sokola se dlouhodobě stará jak o 
sportovní, tak o společenské vyžití obyvatel. Děti 
a ženy cvičí v tělocvičně naší školy. Velmi aktivní 

je fotbalový oddíl, který soustřeďuje sportovce ve dvou 
družstev dospělých a v jednom družstvu mládeže. 
Výsledky a zprávy z družstev najdete na jiném místě 
v Bozkováčku.

V oblasti kultury a společenské zábavy pořádáme již 
dlouho diskotéky a poslechové koncerty. Pro děti pořádá-
me nebo se podílíme na pořádání mnoha akcí. (dětský den, 
Vítání jara, čarodějnice a další).

Značnou část naší činnosti zabírá rekreační sport. Pořá-
dáme turnaje ve volejbale, tenise, nohejbale, stolním tenise 
a dalších sportech.

Samostatnou kapitolou, ale velmi úspěšnou, je ochotnic-
ký divadelní soubor. Děti sehrály pro místní občany a děti ze 

sousedních škol pohádku, s kterou sklidily nemalý úspěch. 
Soubor dospělých nastudoval hudební komedii Proč muži 
neposlouchají a ženy neumí  číst v mapách, jejíž autory jsou 
Barbara a Allan Peasovi. Komedii zdramatizoval Miroslav 
Hanuš. S hrou sklízejí jeden úspěch za druhým.

Nastudování hry bylo velmi náročné. Nemalé úsilí mu-
selo být vynaloženo při jednáních o autorských právech. 
Proto se mohla premiéra uskutečnit až o Velikonocích. Ná-
vštěvnost, kdy sokolovna byla nacpána k prasknutí, a ohlas 
po představení dával tušit, že nastudování této hry nebylo 
ztrátou času. Pro ochotníky je největší odměnou spokojený 
divák, což se v tomto případě stalo. Velkým překvapením je 
značný zájem o pohostinská vystoupení v blízkém i poměr-
ně vzdáleném okolí. Tak naši ochotníci sehrají po premiéře 
25 představení, která jsou již nasmlouvaná. Překvapují-
cí je zájem pořadatelů divadelní přehlídky v Chlumci nad 

Cidlinou, kde se naši představí 14. 10. v 19,30. Ještě více 
překvapující je pozvání ke dvěma představením do Jiřetí-
na pod Jedlovou na jaro příštího roku. Dále jsou to ještě 
představení v Semilech, Jilemnici, Lomnici nad Popelkou, 
Tanvaldu, Turnově, Benešově u Semil, Koberovech, Valte-
řicích, Příkrém, Jablonci nad Jizerou, ještě jednou v Jose-
fově Dole, Tatobitech, Libštátě. Odehráno již mají v Bystré 
nad Jizerou, Roprachticích, Klokočí. Celý podrobný pře-
hled vystoupení našich divadelníků najdete na stránkách 
obce www.obecbozkov.cz. 

Všechna dosud odehraná představení měla velký 
úspěch a byla výbornou prezentací našeho ochotnického 
divadelního souboru a vlastně i celé obce, za což je tře-
ba souboru poděkovat. Také je na místě poděkovat všem 
sponzorům a vůbec všem, kdož se podílejí na realizaci 
hry, v neposlední řadě také obecnímu úřadu.Bozkovský Rockový Majáles - vystoupení skupiny Cze-Hun 
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BARBARA a ALLAN PEASOVI 
dramatizace Miroslav Hanuš 

 

PRO� MUŽI NEPOSLOUCHAJÍ A ŽENY NEUMÍ 
�ÍST V MAPÁCH 

hudební komedie, která vám poradí, jak p�edcházet partnerským krizím 

 
režie: Ji�í Doubek, pomocná režie Josef Kurfi�t ml, scéna: Jaromír Ouhrabka, 

kostýmy: Barbora Kurfi�tová, za podpory všech ú�inkujících, sv�tla a zvuk: Jan a Vratislav Ouhrabkovi, 

text sleduje: Dobroslava Prokopová, Radka Benešová, 

choreografie: Ji�í Doubek, Josef Kurfi�t, Zuzana Nesvadbová, 

Hrají: 
Testosteron  Josef Kurfi�t ml. 

Estrogen  Jaroslav Kurfi�t ml. 

Jeskynní muž Pfí  Jaroslav Vild 

Jeskynní žena Pfé  Barbora Kurfi�tová 

Alan Pears, léka� psycholog, psychiatr, vztahový poradce  Ji�í Doubek 

Barbara Pearsová, jeho manželka léka�ka a logopedka Zuzana Nesvadbová 

Sle�na Lucie, jejich spole�ná zdravotní sestra Lenka Pacholíková 

Pan Eduard, um�lec, homosexuál a optimista Jan Soudil 

Paní Irena, šestkrát rozvedená pesimistka a feministka  Lucie Pacholíková 

Sle�na Sendy, žena, co chce být here�kou  Eliška Vildová 

Deny, sympa�ák v kožené bund� rockera, kytarista Jakub Kurfi�t 

Paní Margareta co trochu p�ipomíná Marge Simpsonovou Lucie Fišerová 

Pan Stenly její muž, co n�kdy vypadá jak Homer Simpson  Jaroslav Kasan 

Pan Richard Jaromír Ouhrabka 

Paní Simona jeho žena Petra Nesvadbová 

 
Allan a Barara Peasovi jsou jedním z nejúsp�šn�jších manželských pár�, které se v�nují spole�nému 

podnikání. Doposud spole�n� napsali osmnáct bestseller� v�etn� deseti d�l, která se umístila na 

nejp�edn�jších místech oblíbenosti a zárove� vedou seminá�e v sedmdesáti zemích. Jejich knihy se 

staly bestsellery ve více než 100 zemích, byly p�eloženy do 54 jazyk� a prodalo se jich p�es 27 

milion�. Manželé Peasovi se pravideln� objevují v celosv�tových médiích, jejich tvorba se stala 

p�edlohou pro 11 televizních seriál� a 4 divadelní hry nebo filmy a jejich díla v této podob� zaujala 

p�ibližn� 100 milion� divák�. 

Manželé také založili spole�nost Pease International Ltd., která vytvá�í videa nebo po�ádá školení a 

seminá�e pro byznysmeny po celém sv�t�. Jejich spole�nou m�sí�ní rubriku o vztazích �etlo už více 

než 20 milion� �tená��. Nyní žijí v Austrálii, mají 6 d�tí, 8 vnou�at a ve volném �ase praktikují bojové 

um�ní Jiu-Jitsu. 

 
Pod�kování: 
Petru Havlí�kovi za nahrání písn� Swing, Miroslavu Balatkovi za hudební materiály, Martinu 

Vodse�álkovi za zap�j�ení mikrofon�, BK Mladá Boleslav za poskytnutí hokejové výstroje. Dále 

d�kujeme panu Miroslavu Hanuši režiséru divadla ABC za ochotu a p�átelskou výpomoc, Manžel�m 

Matolínovým za p�eklady do angli�tiny p�i jednání s autory a Petru Krej�ímu za pomoc p�i nahrávání 

hudebního doprovodu a zap�j�ení mixážního pultu a Petru Nechanickému za poskytnutí recepce. 

 

Autorská práva ke knize Pro� muži neposlouchají a ženy neumí �íst v mapách 

© Allan Pease, 1998 

Autorská práva dramatizace zastupuje Miroslav Hanuš. 

Produkce je po�ádána na základ� licen�ního ujednání s agenturou Dorie Simmonds Agenci Ltd. 

a ve spolupráci s Kristin Olson Literary Agency s.ro. 

Přiblížil jsem vám činnost jednoho odboru našeho Sokola. Členové divadla odvedli velký kus práce, o nastávajících 
prázdninách a dovolených jim proto přejeme hezký odpočinek.
Krásnou pouť a bezúrazový průběh prázdnin přejeme všem našim školákům a studentům.

Za SOKOL jeho starosta S. Doubek sen.
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Před začátkem jarní sezóny přišly do Bozkova nové 
posily - Jan Landyš z FK Dolní Kalná a Jaroslav Dolejš 
z FK Rumburk. Naopak tým opustil dlouholetý 

hráč Sokola Radim Prousek, který odešel do TJ Sokol 
Plavy. Přáním vedení bylo nadále hrát v klidném středu 
tabulky a předvádět pohledný a kvalitní fotbal. První 
ostrý zápas v rámci krajského poháru Bozkovští vyhráli 
nad Rovenskem jasně 1:4 a probojovali se do druhého 
kola. V něm ale narazili na zkušené a ambiciózní Přepeře 
a prohráli s nimi vysoko 5:0. V krajském přeboru se ze 
začátku dařilo lépe. V prvním zápase jsme sice těsně 
prohráli ve Skalici, poté ale následovala doma remíza 
s Bílým Kostelem a zasloužená výhra v Hrádku. Dále jsme 
uhráli dvě remízy, doma s Višňovou a venku se Semily.  
Obě remízy se zrodily několik minut před koncem zápasu, 
kdy Bozkovští na poslední chvíli dokázali vyrovnat. 
Poté přišel zápas, na který budeme dlouho vzpomínat, a 
to s Lomnicí, kterou naši borci deklasovali 9:2. Vysokou 
výhru zařídil především Jan Řeháček, který vstřelil 
neuvěřitelných sedm gólů. Poté přišly zápasy, které byly 

vyrovnané herně, ale výsledkově bohužel ne. Prohra 
v Železném Brodě, těsná prohra po skvělém výkonu 
doma s Velkými Hamry a nezasloužená prohra v Doksech. 
Porážka od Mšena, které jde na postup, tolik nemrzela. 
Utkání v České Lípě nebylo z naší strany špatné, ale 
nedokázali jsme se gólově prosadit. 

Bozkovské hráče čeká ještě utkání se silnými Sedmihor-
kami a doma s Frýdlantem, který se v jarní sezóně výraz-
ně zlepšil. Bohužel se v mnoha zápasech projevila vysoká 
marodka, kdy jsme museli odjíždět k zápasům s 12 hráči 
nebo s náhradníky z B-týmu. Docházka na tréninky nebyla 
nejhorší, ale určitě je co zlepšovat. Takže sečteno podtrže-
no na konci podzimu jsme byli na osmém místě s 18 body, 
nyní dvě kola před koncem jsme desátí s 27 body, a tedy 
přišel propad tabulkou. Teď nezbývá než pokusit se zabrat 
a vyhrát zbylé zápasy a posunout se na lepší umístění. Co se 
týče příští sezóny, ta je ještě stále nejasná, neboť pořád se 
ještě jedná s hráči a s  možnými posilami. 

Za celý realizační tým Vám přeji hezké léto.
 Michal Nesvadba

FOTBAL - A

HODNOCENÍ JARNÍ ČÁSTI BOZKOV „B“ SEZONY 2016/17
(bez jazykové korektury)

Dravé mládí vpřed - příslib pro budoucí fotbal 
v Bozkově. Tímto bych rád zhodnotil účinkování 
Bozkovského B - týmu v jarní části okresního 

přeboru.
Do druhé poloviny soutěže jsme nastupovali v pozici ne-

daleko sestupu s 9. body za celý podzim. I když naše zimní 
příprava nebyla opět ideální, věřili jsme, že jaro zvládneme 
bez problémů. Hodně nám tomu napomohlo hned první 

jarní utkání, kdy jsme doma zvítězili nad Košťálovem B 3:1, 
i když jsme o poločase 0:1 prohrávali. Zde se ukázala mo-
rální síla týmu. (A to byla dvojička s A týmem - čisté B + 
dorost). Musím říci, že domácí zápasy jsme všechny zvládli 
s přehledem a doufám, že se líbily našim fanouškům. Všech 
šest utkání na Cihelném poli jsme vyhráli a získali plný po-
čet 18 bodů, s úctyhodným skóre 31:9. V zápasech venku se 
již tolik nedařilo. 0 bodů, skóre 4:27- nevadí.
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Celý kádr lze pochválit. Málo kdy se stalo, abychom shá-
něli hráče. Většinou jsme měli na zápasové soupisce 15-16. 
hráčů. 

V brance je jistotou Roman Hykman, kterému kryl záda 
Lukáš Zemánek, jinak hrající v poli. V defenzívě se střídali 
Jiránek Aleš, Soukup David, Opočenský Jan, Zeman Jan, Hla-
va Lukáš a kapitán týmu Jiří Liďák. O pestrost hry se starali 
Kubán Miroslav, Kobrle David, Soudil Radek a nová posila 
Hádek Evžen. V útoku operovali Bartoníček Tomáš, Balatka 
Filip, Špidlen Patrik, Jiránek Jiří a nestor Částek Zdeněk.

Velmi příjemnými posilami byli vždy hráči A- týmu : Čer-
vený Petr, Vrchovský Jarda, Havel Martin, Dolejš Jaroslav, 
Mazánek Tomáš, Králíček Ondřej, Kanaval Libor, Řeháček 
Jan, kteří se během jara vystřídali v zápasech a pomohli 
hlavně gólově.

V neposlední řadě se musím zmínit o již napsaném boz-
kovském mládí. Určitě rostoucí výkonnost předváděli hráči 
dorostu, kteří se pravidelně zapojovali do zápasů našeho B 
týmu. Jedná se o: Židlik Jakub, Soudil Jan, Kur"iřt Jakub, Šída 
Jiří, Hapiak Ondřej, Koudelka Dominik a žák Kasan Jaroslav. 
 Zde bych rád poděkoval za práci trenérům dorostu Semil a 
Milanu Majerovi.

Závěrem bych ještě před posledním mistrovským utká-
ním ve Studenci chtěl říci, že současné 9. místo a 27. získa-
ných bodů není špatné. Samozřejmě je co zlepšovat, a proto 
doufám, že příští rok budeme o něco výš.

Těšíme se na novou sezonu 2017/2018 a na shledanou 
na Cihelném poli.

S pozdravem J. Jiránek   

Vážení přátelé mládežnické 
kopané,
někteří z Vás vědí, že mládežnic-

ké družstvo bylo po dva roky spojeno 
s mladými fotbalisty ze Semil. Tato 
spolupráce se ukázala jako prospěšná 
oběma stranám, proto jsme mohli 
zapojit všechny věkové kategorie. 

Mladší žáci vzorně reprezentují ve 
své kategorii pod vedením zkušeného 
trenéra Zdeňka Částka a za asistence 
Aleše Čejchana a Hanky Červené. Je ve-
lice hezké a dobré sledovat jejich fotba-
lový růst. Starší žáky a dorost si vzal na 
starosti Milan Mayer v pátečních tré-
nincích a vozíme je k zápasům do Se-
mil. Tento způsob pokračování starších 
kategorií se nám velmi líbí. Z kategorie 

MLÁDEŽNICKY FOTBAL
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Umístění družstev TJ Sokol Bozkov v tabulkách 2017/2018

umístění družstvo zápasy výhra remíza prohra skóre body

10 Sokol Bozkov A 26 8 7 11 62:63 31

9 Sokol Bozkov B 24 8 3 13 62:94 27

13 Semily/Bozkov -U19 28 8 2 18 64:104 26

8 Semily/Bozkov - U15 24 9 3 12 46:70 30

8 Semily/Bozkov - U13 20 7 1 12 56:72 22

dorostu kluci mnohdy doplňují dospěláky v béčku a do 

budoucna jim chceme vytvořit možnost v tomto krásném 

sportu pokračovat.

Trenéři pro mladší žáky, po vzoru loňského roku, připra-

vili soustředění v prostředí našeho areálu, tak aby se moh-

li začít připravovat na další sezónu, k dy se pro kategorii 

mladších žáků dohadujeme s mužstvem Studence a mladší 

dorostenci budou hrát společně se Semilskými.

Každému, kdo se podílí intenzivně na chodu mládež-

nické kopané v naší obci, patří velký dík. 

Stanislav Doubek

HASIČI

Vítězné družstvo dorostenek v krajském kole v Liberci

P
rvní pololetí roku je u hasičů tradičně v režii 

kultury, dětí a mládeže. Začali jsme tou kulturou, 

a to tradičními maškarními bály. Letos jsme se 

pokusili zejména večerní trochu osvěžit pár novinkami a 

snad se to vcelku povedlo. Odpoledne byl sál našlapaný 

dětmi a i večer se povedl. Jen ty masky nám dávají zabrat - 

vybrat z takového množství dokonalých masek tu nejlepší 

je v podstatě neproveditelný úkol. Děkujeme všem, kteří 

se pravidelně účastní, a věříme, že nám zůstanete věrni. 

Naše děti celou zimu a jaro trénovaly, a tak jsem na seriál 
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Mladý bozkovský tým na okresním kole hry Plamen v Košťálově

soutěží o dráčka Soptíka a okresní Plamen byli dobře při-
praveni. Zúčastnili jsme se všech čtyř jarních soutěží Soptí-
ka, a jednu z nich jsme dokonce pořádali. SDH Bozkov re-
prezentovala dvě družstva mladších dětí a jedno starší. Ti 
mají letos trochu smůlu, protože jsou většinou ve starších 
první rok a jsou tak oproti svým konkurentům méně zkuše-
ní. Přesto bojovali srdnatě a nejlepším výsledkem pak bylo 
5. místo na Soptíkovi v Semilech. V rámci okresního kola 
Plamen pak skončili na pěkném 11. místě z 23 týmů.

Mladší máme postavené do dvou týmů – zkušenější a 
méně zkušené, pěkných výsledků dosahovali ale všichni. 
Mladší parta špuntů se dokázala v Soptíkovi pokaždé do-
stat do 10. místa, což je v první polovině startovního pořadí, 
a to je vzhledem k jejich věku neuvěřitelný výkon. Ta parta 
zkušenějších se zase rozhodla sbírat medaile: čtyři soutěže, 
z nichž jen jednou na 4. místě, a jinak vždy v první trojce. 
Třešničkou na dortu pak bylo vítězství na domácí soutěži 
v Bozkově. 

 Z celého kolektivu mladších jsme pak postavili jeden 
tým na okresní kolo Plamenu do Košťálova. Škoda zaváhání 

v jedné z disciplín, přesto konečné 6. místo z 26 družstev je 
velmi pěkné a zaslouží pochválit.

Do naší mládeže musíme počítat i dorostenky a doros-
tence. Tomáš Ka!ka bohužel pro zraněné koleno musel jarní 
soutěže vynechat, a tak nás reprezentovaly jen holky. Okres-
ní kolo dorostu v Košťálově jsme zvládli s velkou bravurou 
a zvítězili. Krajské kolo  se konalo v Liberci v neděli 11. 
června a naše holky opět nenechaly nikoho na pochybách, 
kdo je v kraji nejlepší. Bezkonkurenčně zvítězily ve všech 
disciplínách a zcela zaslouženě tak postoupily na mistrov-
ství České republiky, které se koná 4. - 5. července ve Zlíně. 
SDH Bozkov se ho bude účastnit již popáté v řadě, což je 
pro velkou sledovanost mistrovství slušná propagace naší 
vesnice, holky tam určitě nejedou do počtu, ale budou chtít 
zasáhnout do bojů o medaile, zejména v požárním útoku.

Svou sezonu zahájili i dospělí. Jejich letošním cílem je sice 
hlavně postup pokud možná co nejdále v postupových sou-
těžích požárníh o sportu, přesto jsme ale nezapomněli i na 
klasické útokové soutěže.  Hned začátek nám vyšel skvěle, 
v Tuhani muži zvítězili, ženy skončily první a druhé.

Chtěl bych tímto poděkovat všem na-
šim členům za výbornou letošní do-
savadní reprezentaci a fanouškům za 
podporu.

Karel Čermák ml.,
velitel SDH Bozkov

Také přidám pár slov. Díky, holky, 

za dobrou práci. Dobře jste zúročily 
celoroční tréninky, včetně obtížné-
ho nácviku v jablonecké hale. Věřím, 
že i na tak prestižní soutěži, jaká vás 
čeká ve Zlíně, nezklamete! Totéž pře-
ji i realizačnímu týmu pod vedením 
velitele.

A všem přeji hezké prázdniny a 
pěknou pouť.

starosta sboru K. Čermák st.

Člověče nezlob se na hasičském maškarním bále.
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Blíží se nám bozkovská pouť a s ní samozřejmě 

poutní Bozkováček.

Za myslivecké sdružení jenom pár vět, co se 

událo za půlroční období.

V první polovině ledna jsme uspořádali mysli-

vecký ples. Tento ples je velice oblíbený nejen pro 

Bozkováky, přijíždějí si zatančit i z okolních ves-

nic a mysliveckých spolků. Do Semil a zpět je vždy 

vypraven autobus. Pro výborné zvěřinové menu, 

které připravuje p. M. Balatka ml. s kolektivem, si 

lidé chodí od dopoledních hodin. Tato akce je ve-

lice náročná, a proto chci poděkovat všem, kteří se 

podíleli na přípravách a samotném průběhu plesu.

Zima byla dlouhá a dosti mrazivá, bylo potřeba 

zvěř přikrmovat, aby nestrádala. To je starostí na-

šich členů, kteří musí celé léto sušit seno a shánět 

další krmení. I díky tomu nebyly výrazné úhyny a 

zvěř zimní počasí dobře ustála.

Výstava trofejí proběhla 21. - 22. 4. v Horní Bran-

né. I z našeho spolku tam bylo několik členů. Letos 

nám bohužel nebyla štěstěna nakloněna, a tak jsme 

nedostali žádné ocenění. S nad příští rok. 

Od 16. 5. začala myslivcům odstřelová sezona srnce. Zde 

se jedná o odstřel pouze trofejních srnců. Naši členové do-

stali povolení k odstřelu 5 kusů srnců.

S přáním krásných prázdnin a hezkého léta se loučí za 

MS-Bozkov předseda 

Pavel Nesvadba

MYSLIVECKÝ SPOLEK

T
ak nám opět příroda ukázala, že jaro podle našich 

představ není samozřejmostí. Snad proto, abychom 

si více vážili těch vzorných.

Včely letos s časným velkým oteplením houfně vylétaly 

za pylovou pastvou. Pyl je jejich důležitým pokrmem. Spo-

lu s oteplením je stimulem jarního  rozplodování, které po 

zimě uvede do síly rozhojněním počtu mladých letních děl-

nic. Tyto „krátkověké“ včelky mají za úkol ve snůškovém 

období tohoto maximálně využít. Doslova se udřou k smrti, 

aby včelstvo získalo zásobu medu na zimní období.

Následné silné ochlazení zmrazilo rozvoj včel. Některé 

larvy podchlazením i uhynuly a musely být včelami odstra-

něny. Mrazík postihl i již opylené květy, což se nutně projeví 

na letošní sklizni ovoce. Rozplodované včely potřebují na 

udržení tepla v úle daleko více zimních zásob než během 

zimy. A tak, kdo včely na zimu málo nakrmil, musel letos 

namísto příprav na medobraní včelky přikrmovat a tím je 

udržet při životě. A tak včely nedostatečně rozplodované 

z květnové snůšky se pouze udržují při životě a nejsou 

schopny nahromadit dostatečné zásoby medu na zimní 

období.

Nyní, když píši tyto řádky, zůstává naděje, že by mohla 

pomoci snůška z malin, a bude-li léto příznivé, medovicová 

snůška z lesů. 

Letos bylo možné pozorovat, jak se na opylování květů 

podíleli čmeláci a včelky samotářky. Tito příbuzní vče-

ly medonosné létají i za nižších teplot ovzduší. Je jich ale 

málo. Je možné, že letos budeme při stáčení medu paběr-

kovat a budeme rádi, když sklizeň medu uhradí náklady na 

zakoupení cukru. Následně přel éčíme včely proti varaoze 

a budeme se těšit na příští rok, který snad bude lepší. Ale i 

tohle ke včelařině patří.

Nastávají prázdniny a doba dovolených. Přejeme všem 

našim dětem, ale i dospělým načerpání nových sil a 

spoustu hezkých zážitků.

Z. Myslivec, včelař

PRVNÍ PŮLKA ROKU POHLEDEM VČELAŘŮ

Tradiční  zvěřinová tombola na letošním mysliveckém plese
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Když před lety mělo dojít k zatmění slunce, napadlo 
mě, že by mohlo být
zajímavé pozorovat, jak na tuto, pro celou přírodu 

výjimečnou situaci, budou reagovat včely. Bylo jasno a sou-
časně probíhala plná snůška. Včelín mám asi jeden kilome-
tr od domu na zahradě u chalupy, tak jsem se tam vydal.

 Když se sluneční kotouč počal zakrývat, zprvu se nedělo 
nic zvláštního.  Včely houfně vyletovaly za snůškou a obtíž-
ně se vracely zpět. Některé odpočívaly na stěně včelína a 
až po chvilce zalezly do česna úlů, aby svůj náklad předaly 
dalším dělnicím. 

Jak ale slunečního svitu při pokročilejším zatmění zača-
lo ubývat, včely znejistěly a ruch na česnech ustal. Když se 
zatmění blížilo ke svému maximu, na nebi svítil už jen  malý 
srpek slunečního kotouče, setmělý kraj byl zalit podivným 
tlumeným �ialovým světlem. Citelně se ochladilo. Včely 
ustaly v honbě za nektarem, létaly velmi pomalu (letec by 
řekl, že - létaly na minimálce) a bez zjevného cíle. Obletova-
ly včelín, každá včela udržovala odstup od svých sousedek, 
takže byly roztroušeny v širokém okolí včelína, kde jsem 
tehdy měl dvacatery včelstva. Kam jsem se podíval, tam 
nějaké pomalu poletovaly. Zaletěly i do včelína, kde mám 
přes léto neustále okna otevřená a kde mi mnohdy dle li-
bosti řádí sýkorky. Ve snůšce se, mimo několika zbloudilých 
včel, žádné nevyskytují. Teď byly všude a úplně bezradné. 

Připomínaly malé děti, kterým se ztratila maminka. Zajíma-
vé bylo, že každá včelka letěla na vlastí pěst a zjevně nevě-
děla, co si počít.

Pak se ale sluníčko začalo pomalu vracet. S jeho návra-
tem se postupně včelky začaly opět orientovat a vracet se 
k původní činnosti. Vyklidily i vnitřek včelínu a nabraly ob-
vyklou rychlost a snažení. Za chvíli nebylo znát, že vůbec 
nějaké zatmění slunce bylo.

Pozoroval a sepsal Z. Myslivec, včelař

VČELY A ZATMĚNÍ SLUNCE

Spolek stálého zdraví (dále SSZ) vznikl v pradávných 
dobách z touhy bozkovských rodáků o řádný stav těla 
a ducha. Tato myšlenka byla dlouhou dobu zkoumána 

a precizována, až došla k úrovni, kdy ji bylo možno použít 

jako základní tezi nového způsobu péče o zdraví. 
 Mezi průkopníky myšlenky bychom našli jednotlivce 

všech občanských skupin. Prvními propagátory byli zcela 
nevědomě občané, kteří, aniž by tušili, vedli správu své-

ho žití zcela v tezích našeho spolku. Nemůžeme 
je ovšem nazývat otci zakladateli z jednoho, ale 
o to podstatnějšího důvodu – nebyli si vědomi 
podstaty a cíle svého konání, nemluvě o organi-
zovanosti, konali pudově, nevědecky a neorgani-
zovaně, s mnoha opakovanými chybami. Zárod-
ky systematičnosti bychom v jejich konání jistě 
našli, ale celkově byli poměrně vzdáleni přísné 
vědecké a organizační struktuře dnešního SSZ. 
Zdá se ovšem, že přeci jen tušili, že cesta vede 
přes konání organizované, vedené schopnými 
jednotlivci. Historická sekce SSZ je toho názoru, 
že zárodkem dnešních struktur je dnes již málo 
citovaný, ovšem ve své době proslulý Spolek boz-
kovských ohemovačů, k jehož částečnému od-
kazu a minimálně některým myšlenkám se SSZ 
zcela spontánně hlásí. Jejich aktivita a proslulost 
se vší pravděpodobností inspirovala mnoho apo-
logetů, namátkou jmenujme jabloneckou Schla-
ra�ii, Spolek pražských baronů atd., atd., neboť 
podobnost je až podezřelá. Prozkoumání histo-
rie Spolku bozkovských ohemovačů je jedním 

ZE ŽIVOTA SPOLKU STÁLÉHO ZDRAVÍ

Z archivu  Spolku stálého zdraví
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Vážení občané Bozkova,
v pár řádcích Vám přináším informace 
z uplynulého období. Před Vánoci jsme 

doufali v příznivé zimní podmínky k uspo-
řádání autoskijerinku. Zima byla po dlouhé 
době štědrá, a tudíž se mohl Krkonošský po-
hár v autoskijerinku rozjet. Jedním závodem 
do poháru přispěl i Motosport Bozkov. Závod 
nebylo lehké připravit, všechna rozhodnutí 
padla velmi rychle a závod se musel připravit 
v jednom týdnu, což bylo opravdu náročné. 
V rámci možností se povedlo, závod mohl 
odstartovat. Závod to byl úspěšný, když do-
hromady startovalo necelých 50 posádek, a 
to byl dokonce rekord z celého seriálu. Závod 
aut letos nově doplnili závodníci na čtyřkol-
kách, které u nás také startovaly. Za MSB se 
celého seriálu účastnili v kategorii aut Jiří Há-
dek s lyžařem Jakubem Šídou a Jakub Koucký 
s lyžařem Davidem Vodseďálkem. V kategorii 
čtyřkolek nás hájili Tomáš Koucký, Lukáš Há-
dek, Martin Vodseďálek a Milan Kur�iřt.

 Zima je už ale minulost a pro nás se roz-
jeli závody na motocyklech. Touto dobou 
máme odjetý jeden závod zdejšího seriálu 
cross country. Tradičně se budeme snažit 
připravit i my závod, termín je velmi pozd-
ní, až  na přelomu října a listopadu, a proto 
doufáme, že nám počasí dovolí závod odjet. 
Dále máme rozjetý seriál mezinárodního 
mistrovství České republiky v enduru a endu-
rosprintu, který je zhruba ve své polovině. 
Pomalu začínáme střádat plány na letošní 
šestidenní, která se letos pojede na přelomu 
srpna a září ve Francii. MSB chce postavit na 
start závodu dva klubové týmy. Vše se teprve 
projednává, složení týmů, oslovování sponzo-
rů a další náležitosti, které nám nakonec snad 
dovolí na tomto závodu odstartovat.

Vám všem bych chtěl popřát za celý Motosport Bozkov 
hezky prožité léto, dětem hezké letní prázdniny a v ne-
poslední řadě krásně užitou bozkovskou pouť.

Za MSB Jakub Koucký

MOTOSPORT BOZKOV (MSB)

z mnoha dalších úkolů SSZ.
 Nutno podotknout, že členství ve SSZ není takříkajíc 

zdarma. Důkazem toho budiž celá řada jedinců, kteří v blá-
hovém domnění, že členství bude obvyklé (jako v různých 
jiných spolcích a organizacích), po více či méně dlouhé době 
zcela dobrovolně a s pokorou (někteří i s lítostí) řady SSZ 
opustili. Ale nutno nakonec podotknout, že ani pro součas-
né členy není účast na činnosti SSZ zcela bez obtíží, což ply-
ne z přísných a náročných regulí SSZ. Někteří členové své 
povinnosti plní jen po upozornění či výtce, mnozí jako žáčci 
darebáčci se vymlouvají na např. zdravotní nedostatečnost 
či věk, jako by nevěděli, že právě důsledné dodržování spol-
kových principů tato drobná omezení zcela eliminuje. 

Tradiční jsou turnaje v nohejbale, které také SSZ „rozjel“ a 

na jejichž pořádání se stále 
podílí. Letos vás opět zveme 
na už 27. ročník Pouťového 
turnaje dvojic v nohejbale. 
Klání se uskuteční v sobotu 
1. července od 9,00 hodin ve 
sportovním areálu.

Laskavému čtenáři se 
omlouváme za zhoršenou 
kvalitu obrazového materi-
álu z archivu SSZ.

 SSZ přeje všem na 
pouť moc pěkné zážitky a krásné počasí. 

S pozdravem Stálé zdraví Milan Dlabola a Jaroslav Hlava

Z bozkovského závodu Krkonošského poháru v autoskijerinku.

Atraktivní  závody traktorů se letos uskuteční 23 září (parkoviště návštěvníků)
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Tatra 500 HB (HB znamená horský bus) je 
československý třínápravový autobus, který byl 
vyráběn v 50. letech 20. století.

Tatra 500 HB je třínápravový autobus určený pro provoz 
v náročných podmínkách horských silnic. Konstrukčně na-
vržen byl již v roce 1948. Samonosná karoserie, jejíž spodní 
rošt tvořil základ autobusu, byla na tehdejší dobu přelomo-
vá. K roštu karoserie byly přichyceny výkyvné polonápravy 
tatrovácké koncepce, pera, řízení vozu a vidlicový, vzdu-
chem chlazený osmiválec umístěný vzadu. 

Karoserie měla pouze jediné dvoukřídlé dveře umístěné 
ještě před přední nápravou. Sedačky pro až šedesát cestují-
cích byly v rozmístění 2+2 se střední uličkou. Vůz měl také 
menší rozměry, velkou stoupavost a také dobré jízdní vlast-
nosti pro špatné poválečné silnice.

První prototyp vozu 500 HB vznikl na přelomu let 1949 
a 1950. Do roku 1954 pak byly vyrobeny další tři prototypy 
(některé s nápravami pevnými). Sériová výroba probíhala v 

letech 1954 až 1957, celkem bylo vyrobeno okolo 500 těch-
to autobusů.

Za použití podkladů z Wikipedie K. Čermák 

JESTLIPAK SI JEŠTĚ NA TOHOTO KRASAVCE PAMATUJETE?

Jeskyňáři letos slaví 70 let od prvního sestupu do 

Bozkovských dolomitových jeskyní.

Po prvních neověřených nálezech (1944) drobných du-

tin v lomu Na Vápenci se konečně v roce 1947, tedy přesně 
před 70 lety, podařilo v Bozkově zaznamenat skutečný spe-
leologický objev.  
V první fázi ryze amatérské průzkumy a snahy o zajištění 
odborného zhodnocení objevu velmi trefně popisuje ve 
svých vzpomínkách pan František Tichánek: „… Záhy po 
obnovení těžby v roce 1947, po jednom z odstřelů. Objevil se 

ve skále otvor do jeskyně. Parťák Hečko (vedl skupinu zkuše-

ných slovenských lamačů-skaláků, pozn. autora) se světlem 

vnikl dovnitř a opatrně postupoval dále, až se dostal do třetí 

jeskyně, položené poněkud níže, kde spatřil komín – otvor do 

podzemí. Opatrně a pozorně vrhal do tohoto otvoru kameny, 

chtěje si ověřit, nemýlí-li ho sluch, když slyšel vždy po chvíli 

jakoby žblunknutí kamene do vody. Když vylezl ven, hlásil 

svůj poznatek právě přítomnému zástupci stavitele Havlíka 

(nájemce lomu). Ten ale hned shromáždil všechny skaláky a 

nařídil jim, aby o objevu mlčeli, že by $irma přišla o povolení 

pokračovat v těžbě. Pak nařídil, aby náložemi byl otvor do 

jeskyně zatarasen. Parťák Hečko naštěstí snad z vědomí, že 

on objevil jeskyně, s tímto tajemstvím se záhy svěřil rolníku 

Josefu Maškovi, u kterého byl ubytován, a ten ještě v noci vy-

hledal mě, aby jako kronikáři Bozkova oznámil tuto zajíma-

vou zprávu.  Já pak hned ráno pospíchal na místní národní 

výbor a po dohodě s přítomnými jsme telefonicky jednali 

s Okresním národním výborem v Semilech. ONV nařídil za-

stavení lamačských prací v okruhu 30 m od zjištěného otvoru 

do jeskyně. Jeskyně však byly znepřístupněny a kráter vstup-

ní chodby zmíněným odstřelem zatarasen sutí. Neklidně jsme 

čekali, kdy už se někdo začne podrobněji zabývati podzemní-

mi taji objevených jeskyní, ale po celý rok 1947 zůstalo vše 

v klidu. Teprve na jaře roku 1948 Státní geologický ústav 

poslal  do Bozkova Dr. Ing. Kašpara s dalšími odborníky, kte-

ří prostranství kolem lomu pečlivě prozkoumali a zjistili, že 

pod celým rozlehlým povrchem budou jeskyně a jezírka. Do-

poručili MNV, aby o tento objev vyvolal co nejživější zájem 

úřadů. Avšak ani na místním národním výboru nebylo jed-

notného názoru na jeskyně a z valné části byl výzkum objevu 

podceňován. Nepomáhaly ani společné moje intervence, ne-

pomohly ani první fotogra$ie. Nezájem všech činitelů vyšších 

míst působil i na místní pracovníky, a tak byla období, kdy 

sám jediný jsem zůstával, a dokonce velmi osamoceným hla-

satelem významu objevených jeskyní. Podle staré zkušenosti: 

70 LET JESKYŇAŘENÍ V BOZKOVĚ 

Jeskyňářská parta vedená Josefem Kur$iřtem ve chvíli odpočinku
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„Tlučte a bude vám otevřeno, mluvte a bude vám uvěříno, 
přesvědčujte a bude vám pomoženo“ nevynechal jsem jedi-
né příležitosti a vytrvale oživoval otázku dalšího průzkumu, 
zajištění, úprav a urychleného zpřístupnění bozkovských jes-
kyní. A tak v roce 1955 napadl jsem krajského referenta pro 
přírodní památky Dr. Lhotského, který posléze dostál dané-
mu slovu a poměrně brzy přijel do Bozkova ještě se čtyřmi 
dalšími přírodovědeckými pracovníky a geology. 

Unaven dosud nesplněnými sliby ustavil jsem už před tím 
skupinku nadšených spolupracovníků, s kterými jsme o so-
botách a nedělích pracovali v lomu na zpřístupnění jesky-
ní. Dr. Lhotský naši práci uznal, ochotně s námi pak také 
pracovali přes celou neděli s nadšením pro dobrou věc. Dal 
nám další směrnice k pokračování započaté práce. Po této 
posile pokračovalo se nám lehčeji, i když jedinou odměnou 
kromě mozolů nám bylo vědomí, že konáme dobré dílo ne-
jen pro Bozkov a nejbližší kraj, ale snad i širšího významu 
celonárodního a státního. Když pak v roce 1956 došlo volba-
mi k částečným změnám ve vedení obce a člen mé jeskynní 
party p. Josef Kur�iřt byl povolán za předsedu MNV, postavil 
se na moje uprázdněné místo i v čelo dobrovolných „jeskyňá-
řů“. Musím s uznáním vydati svědectví, že konali podle mého 
přesvědčení práci poctivou a ve svém volném čase dobře se 
činili, aby dobré dílo po šťastném objevu jeskyní nezůstalo 
zakopaným a zanedbaným pokladem. Jejich houževnatá prá-
ce byla konečně 21. září 1957 korunována úspěchem…“.  Po 
deseti letech těžké práce, přesvědčování, často nepocho-
pení se objevem bohatě vyzdobených prostor tzv. Starých 
bozkovských jeskyní dostal Bozkov konečně do povědomí 
odborníků z celé republiky.  Naše současná jeskyňářská 
organizace tak má na co navazovat.  Ať už na odvážného 
slovenského dělníka Hečka, na neúnavného organizátora a 
propagátora jeskyní F. Tichánka či J. Kur!iřta, J. Dolenského 
a R. Havla a jejich první jeskyňářskou partu, která se poslé-
ze stala jednou z poboček Krasové sekce společnosti Ná-
rodního muzea v Praze.  V 60. letech po generační obměně 

se vedení jeskyňářské organizace ujal Josef Řehák a její čin-
nost se rozšířila nejenom do okolí Bozkova, Krkonoš a Pod-
krkonoší, ale i do vzdáleného zahraničí. V roce 1979 se stala 
bozkovská pobočka Krasové sekce i jednou za zakládajících 
organizací nově se rodící České speleologické společnosti 
s celorepublikou působností.  Bozkovská organizace je i 
v současné době jednou z nejaktivnějších. Sdružuje přes 
50 členů, ročně zorganizuje na 100 akcí na nejrůznějších 
lokalitách v Bozkově, Poniklé, Rokytnici nad Jizerou, Želez-
ném Brodě, na Králickém Sněžníku a jinde.  V loňském roce 
se krom vlastní speleologické činnosti podařilo v Bozkově 
uspořádat celonárodní setkání jeskyňářů „Krakonošovo 
2016“ i 14denní expedici do krasových oblastí Gruzie. Vý-
sledky této cesty reprezentované zejména nově vytvořenou 
mapovou a fotogra!ickou dokumentací zkoumaných jesky-
ní byly prezentovány na letošním 36. ročníku Speleofóra ve 
Sloupu v Moravském krasu.  Předložené zprávy a prezen-
tace expedice získaly hned tři významná ocenění.   Přesto 
že jeskyňáři působí v naší oblasti skutečně už neuvěřitel-
ných 70 let, práce zde nekončí. Každá z výše jmenovaných 
lokalit stále skrývá svá další tajemství. S rozvojem techniky, 
přístrojů i novými zkušenostmi jsme schopní hledat a obje-
vovat jeskyně v mnohem komplikovanějších podmínkách, 
i v místech a hloubkách, kam se naši předchůdci nemohli 
dostat.

Přejme si, aby bozkovská speleologie žila dál a jes-
kyňáři se ze svých průzkumných cest do podzemí vždy 
ve zdraví vraceli domů.

V. Ouhrabka

Bozkovské jezero je největší jezero svého druhu v Čechách
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Vážené čtenářky, vážení čtenáři Bozkováčku, 
níže Vám předkládám ukázku vedení kroniky za 
únor 2017. Období od ledna 2017 do června 2017 

bude uveřejněno začátkem července na www.obecbozkov.
cz. Tímto Vás zároveň žádám o Vaše návrhy na doplnění 
určitých událostí, případně o Vaše připomínky ke způsobu 
zaznamenávání. Kronika bude v lednu 2018 přepsána ruč-
ně, bude zároveň doplněna o kapitoly, které shrnou např. 

činnost obce za uplynulý rok, migraci obyvatelstva, čin-
nost spolků apod. Předem Vám děkuji za jakékoliv podně-
ty, které můžete zasílat na e-mail knihovna@obecbozkov.
cz, případně mi je sdělit na tel. čísle 777 076625 či nejlépe 
osobně.

S přáním hezké pouti a dovolené 
Petra Balatková, kronikářka obce Bozkov

 

KRONIKA OBCE

Ukázkový list kroniky - únor 2017
 1. 2.  se znovu otevřela pobočka České pošty veřejnosti v prostorech samoobsluhy Jednota. Otevírací doba 

byla pozměněna z dřívějších 12.00 – 15.30 na 11.30 - 15.30.
 2. 2.  proběhlo v budově základní školy představení královehradeckého Divadélka pro školy s názvem 

Bajky pana Ezopa aneb Dávná moudra věčně platná. Představení zhlédli v dopoledních hodinách žáci 
mateřské i základní školy. Od 16.30 se na základní škole konalo mimořádné setkání zákonných zástupců 
všech předškolních i školních dětí. Mimo jiné byla zvolena školská rada. Venkovní teplota se rychle snižovala, 
Bozkov pokryla ledovka.

 3. 2.  začaly jednodenní pololetní prázdniny. Mateřská škola svůj provoz nepřerušila.  Z celkových 26 dětí 
přišly 4, což bylo ovlivněno kromě školních prázdnin hlavně vysokou nemocností.

 4. 2.  zvala Dřevěnka na koncert kapely THE KAŠŤÁK BAND z Železného Brodu, začátek byl v 19.30. Bozkov 
byl téměř celý den zahalený v mlze. Teploty se pohybovaly lehce nad nulou.

 5. 2.  nadále trvalo velmi nevlídné počasí doprovázené mlhou.
 7. 2.  se od 17 hodin v budově školy konalo první zasedání školské rady. Ukončeno bylo po 20. hodině.
 11. 2.  uspořádal sbor dobrovolných hasičů v místní sokolovně dva maškarní bály, od 13.30 dětský maškarní 

bál, od 20.30 ples pro dospělé. Hudební doprovod zajistili DJ Baly a Peťák DJ. Překvapením na obou plesech 
bylo taneční vystoupení skupiny Smileis ze Semil. Nechyběla tombola a občerstvení. Na dětský ples 
se dostavilo kolem 400 lidí, z toho zhruba 100 dětí v maskách. Večer ples navštívilo 140 lidí v maskách 
z celkových 170. Fotogra#ie v příloze č. 4.

 13. 2.  se do Bozkova vrátilo slunečné počasí s teplotami okolo nuly.
 14. 2.  proběhl v mateřské škole Den s dopravní výchovou.
 20. 2.  začaly týdenní jarní prázdniny. Mateřská škola byla v provozu. Počet žáků byl velmi nízký. Bozkov 

zahalila mlha, která byla celý týden doprovázená vydatným deštěm. 
 21. 2.  se počet žáků v MŠ dostal na nulu, proto byl provoz od následujícího dne pozastaven. 22. 2. proběhla 

v budově školy schůzka týkající se rekonstrukce prostoru obecní knihovny. 
 24. 2.  foukal silný vítr, opět začalo sněžit. 
 25. 2.  proběhl poslední výpůjční den v obecní knihovně před rekonstrukcí. Výpůjční doba byla stanovena na 

každou sudou sobotu od 13 do 15 hodin.  
 27. 2.  se obnovila činnost základní a mateřské školy po jarních prázdninách. V galerii Vlastimila Rady 

v Železném Brodě proběhla od 17 hodin vernisáž výstavy Salon IV. Svou práci zde prezentovalo 101 autorů, 
z toho 4 z Bozkova a 2 z Jesenného. Výstava trvala do 19. 3. 2017.
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nedávno jsem v knížce „Svítání pro duši“ od Bruna Ferrera četl zajímavý příběh: 

„Jeden rolník, který žil ve vesničce ponořené hluboko v úrodném údolí, našel jednou při měsíčku čtyřlístek. 
Bylo to znamení, že bude mít veliké štěstí. Běžel do vsi a vyhledal své přátele: básníka, lékárníka, učitele a faráře.

,Budeš mít ohromné štěstí, to je jisté!‘ říkali všichni. ,Co by sis přál?‘

,Pohodlný domek se zahrádkou, ne moc velikou, nebo se nedoplatím na daních, hodnou manželku, dvě chytré děti, 
práci na čerstvém vzduchu, živobytí na každý den…‘ 

Rolník se odmlčel a přátelé se usmáli. Všiml si, že už to všechno má: to veliké štěstí už přišlo.»

Když procházím naší obcí, obdivuji barevnost a krásu květin v zahrádkách a vždy, každý rok objevím něco nového - co 
dává srdci radost. Mohu říci, že si připadám jako ten rolník, který našel čtyřlístek. Přitom potkávám stále víc maminek 
s dětmi, což rodí naději do budoucna. Je to také opravdové „svítání pro duši“, které možná člověk v koloběhu života ani 
nevnímá, zdá se mu normální, a přece je velkým Božím darem a požehnáním.

Když jsem šel v noci se známými k našemu pramínku „U Matičky“, zaujal mě v barevné hře světla nově vysazený strom. 
V noční tmě vynikala na osvětleném stromě zelená barva, která dávala pocit bezpečí a naděje. V srdci se mi zrodila myš-
lenka, že se tento strom stává kronikou našich dějin, která začíná být psaná jeho kořeny - a nese poselství věčnosti, které 
budou v průběhu dějin číst budoucí pokolení a závidět nám naše štěstí. Bublající voda - dar života je zpodobněním křtu 

svatého, a dlaně do ní ponořené jsou očištěné od únavy a lhostejnosti, které nám nedovolí radovat se z dnešního dne. 

Uvidět to štěstí, které nás čeká, a přece již přišlo. 

Vzpomínám na slova Janova evangelia: „Na počátku bylo Slovo, a to Slovo bylo u Boha, a to Slovo byl Bůh. Slovo bylo 

tím pravým světlem, jež osvěcuje každého člověka, přicházejícího do světa... a svět ho nepoznal.“
 Proč ho nepoznal?!

Myslím si, že člověk dnes myslí víc na sebe a závidí krásu zahrádek ostatních, místo toho, aby se z ní radoval. Ničí společ-

né dobro slovem kritiky a nářku a není schopen rozhlédnout se s otevřeným srdcem, pozdravit souseda a obdarovat dítě 

pamlskem. Nevidí to štěstí, nemá sílu vzít za kliku a otevřít dveře našeho vzácného kostela a uvidět postavu Panny Marie 

DRAZÍ PŘÁTELÉ BOZKOVA
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ozářenou světlem naděje - zázrak lásky, který se koná v našem běžném životě. 
Pro maminku je vždy na prvním místě rodina a takovou rodinou je i naše obec. Proto zázrakem lásky je i to, že v dnešní 

době ekonomického myšlení je v naší obci stále ještě školka i škola a měli bychom na to být hrdí. Je to naše budoucnost.
 Přeji Vám, abyste se i vy cítili jako ten rolník, který našel čtyřlístek, a byli šťastní. 

V tomto roce pokračujeme v opravě varhan, je připravená V. etapa opravy za 400 200 Kč. Na tento účel se konal bene-
!iční koncert z díla Antonína Dvořáka, kde zaznělo Te Deum a Biblické písně v podání sborů Jizeran ze Semil a Antonín 
Dvořák z Turnova pod vedením sbormistrů Jiřího Kur!iřta a Bohumila Lédla.

Děkuji Vám za podporu všech akcí spojených s podporou opravy varhan a za hlasování v soutěži „Máme vybráno“,  kde 
se Bozkov umístil na prvním místě. 

Blíží se prázdniny a dovolené. Přeji Vám příjemné prožití volna a buďte na sebe opatrní.
P. Krzysztof Mikuszewski MS

Milí čtenáři Bozkováčku,
letos v květnu jsem opět měla příležitost trochu 
cestovat. Tentokrát jsem nakoukla do dvou ma-

lých zemí na Balkánském poloostrově – do Makedonie a o 
trochu víc do Albánie. Země jsou to krásné. V cestopisných 
průvodcích nelžou, když je popisují jako země s úchvatnou 
přírodou a s mnoha dávnými památkami. Hory zvedající se 
do výše více než dva a půl tisíce metrů nad mořem jsou pro-
tkány úzkými silničkami. Strmé srázy s ostrými zuby skal i 
horské louky poseté hořci a modrými pomněnkami. Jezera 
s klidnou blyštivou hladinou i příboje mořských vln tříští-
cích se o útesy nebo omývající písečné pláže. Města s antic-
kými, starokřesťanskými i osmanskými stavbami. Malebné 
vesničky ležící uprostřed hor, kam dostat se předpokládá 
několik hodin jízdy v terénním autě či na korbě náklaďáku, 
protože běžný autobus na křivolakých hrbolatých cestách 
nemá šanci. A pak jsou tu lidé – ti, s kterými jsme se setkali, 
byli vždy milí a usměvaví. Vstřícní a ochotní pomoci. Když 
jsme řekli, že jsme z České republiky, nebo lépe z Českoslo-
venska, zdravili se s námi velmi srdečně, skoro jako s dáv-
nými přáteli. Bylo tam opravdu moc hezky. Musím však říci, 
že žít bych tam nemohla.  Možná proto, že svými kořeny 
jsem ve své vlasti velmi 
silně poutána. Podívat 
se jinam, to ano. Chvíli 
tam pobýt, poznat něco, 
okusit, zažít, ale pak se 
zase vrátit zpět domů, do 
země v srdci Evropy. Do 
kraje v podhůří Krkonoš 
a Jizerských hor, do kraje, 
kde se otvírá Český ráj a 
který mám tak ráda. Těši-
la jsem se domů, nejen na 
ten kraj, ale především na 
lidi. Samozřejmě na své 
nejbližší a ovšem také na 
svou druhou rodinu ses-
ter a bratří ve společen-
ství církve. V těch dvou 
náboženských obcích, 
kde jako farářka sloužím 

v Semilech a v Bozkově a vesničkách okolo. Vzpomínala 
jsem na ně při svých cestách a v modlitbě prosila, abychom 
se spolu opět ve zdraví sešli. Jsme velmi různí a nikdo z nás 
není dokonalý a bez chyb, avšak spojuje nás společná víra a 
naděje. Pouto vzájemné lásky, kdy se můžeme jeden o dru-
hého opřít a spolu sdílet své radosti i starosti a smutky. Kdy 
funguje, že sdělená radost se násobí a sdělená bolest se stá-
vá bolestí poloviční. Děkuji za toto společenství Pánu Bohu, 
děkuji, že do něho můžu patřit. 

Z cest jsem se tedy opět ráda vrátila mezi „své“ tady 
doma a všichni jsme se v pořádku shledali i v Husově sbo-
ru v Bozkově. Bohoslužby, které se tu konaly o druhé červ-
nové neděli, pak byly ještě o něco slavnostnější než jindy. 
Tím důvodem však nebyl můj návrat z dovolené, ale slib 
nově zvolených členů rady starších bozkovské náboženské 
obce. Tento slib jsme skládali do rukou královéhradeckého 
biskupa Mgr. Pavla Pechance, který nás při této příležitosti 
přijel navštívit. Radu starších tvoří spolu s farářem volení 
laici. Společně spravují náboženskou obec a zajišťují její 
fungování. Při slibu stvrzují před Bohem, že chtějí plnit své 
poslání v radě starších a přispívat k růstu Božího království 

SLOVA Z MODLITEBNY POD KOSTELEM
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ve společenství své náboženské obce. Při bohoslužbách 
jsme stáli v půlkruhu vedle sebe před oltářem. Právě 
v tento slavnostní okamžik jsme mohli vnímat, že každý 
z nás tu má své poslání, svůj úkol a jeden druhého potře-
bujeme, abychom se ve víře a lásce navzájem nesli. Nejsme 
tu ale ponecháni my lidé jen sami sobě, nýbrž nad námi a 
s námi je Ten, který všechno stvořil a který slíbil být člově-
ku pomocí a silou po všechny dny jeho života. Bůh v Ježíši 
Kristu. Moc bych si přála, aby náboženská obec Církve čs. 
husitské v Bozkově dobře fungovala a všem členům rady 
starších, aby se dařilo navázat na dílo, které zde konali 

jejich předchůdci. A také  aby lidé kolem věděli, že bez obav 
můžou přijít mezi nás a vždy tu budou vítáni, že tady jsou 
doma mezi „svými“.  

Milí čtenáři Bozkováčku, pokud se vydáte někam na 
cesty, pak Vám přeji mnoho krásných zážitků a přede-
vším šťastné návraty a šťastná shledání. Pokud zůstá-
váte doma, ať je Vám tam hezky a všichni ať vždy máte 
někoho, s kým můžete sdílet své radosti i bolesti a kdo 
Vám bude oporou.

Ze srdce Vaše Lada Kocourková,
farářka Církve čs. husitské v Bozkově

Letošní rok proběhl celkem v klidu. Místní národní výbor 
projevoval značnou iniciativu zvláště ve výstavbě a v úpra-
vě vesnice. Ve všech těchto pracích se velmi agilně projevo-
val Jiří Hrdlička.

Stavbu domu dokončil Stanislav Hlava, ve stavbě pokra-
čoval Jiří Hádek na místě Berkovic stodoly, proti Hádkovi 
začal stavět Václavík ml. z Jesenného. 

Byly také postaveny tři garáže, zřízeny dvě nové návěst-
ní tabule, bylo upraveno prostranství před poštou a před 
prodejnou potravin, bylo oploceno prostranství kolem 
mateřské školy, pod Příkrým byla postavena plechová a 
skleněná autobusová čekárna, byla spravena lávka přes Ka-
menici, zbourána stará hasičská zbrojnice na konci školní 
zahrady a na podzim bylo instalováno 12 sloupů pro výboj-
kové osvětlení. Ve stavbě výbojkového osvětlení obce se má 
v příštích létech pokračovat tak, aby byla řádně osvětlena 
celá obec.

Protože bozkovská obec má malé příjmy, je při svých 
podnicích odkázána na  inanční příspěvky okresu. Tu lze 
říci, že zatím Okresní národní výbor v Semilech splnil poža-
davky bozkovské obce.

Členové komise veřejného pořádku se zabývali preven-
tivní požární ochranou, návrhy na údržbu komunikací a za-
jišťování bezpečného provozu jakož i pomocí při udržování 
bezpečnosti v zemědělství, projevovali činnost v protialko-
holním boji a hlavně řešili stížnosti občanů. Během roku 
bylo řešeno 6 přestupků kromě drobnějších stížností.

V červenci podala sociální komise návrh na zvýšení níz-
kých důchodů. V mnohých případech byl důchod zvýšen u 
jednotlivce až na 400 Kčs, u manželů na 700 Kčs měsíčně.

V říjnu sehrála skupina Vratislava Ouhrabky loutkové di-
vadlo „Radúz a Mahulena“. Byly uspořádány tři přednášky. 
Úspěšně si vedl kroužek lidové taneční hudby vedený Boh. 
Junkem ml. Hudební kurs, vedený stále Jiřím Kur iřtem, 
dosáhl letos počtu žáků 18. Do místní lidové knihovny se 
kupují jen ty nejnutnější knihy, protože cena knih stoupá a 
prostředky na nákup se omezují. Knihovnu stále vede La-
dislav Lehký. 

Kino má stále malé návštěvy. Za rok bylo celkem sehrá-
no 108 představení (průměrný počet návštěvníků byl 49). 
Takže schodek na jedno představení činil 73 Kčs (doplatil 
Okresní národní výbor v Semilech).

V ZD Š byly opět dvě třídy, v kterých vyučovali učitelé 

PRO PAMĚTNÍKY – ROK 1967
J.  Jirát a H. Bernardová. V první polovině roku bylo zapsáno 
35 žáků, v září počet dětí klesl na 30. Byla však zachována 
dvojtřídka, protože počet dětí v příštím roce zase stoupne. 
Pomůcek a knih bylo ve škole dostatek, žákům se poskyto-
valy učebnice a pomůcky zdarma.

V mateřské škole bylo zapsáno až 30 dětí, z toho jen asi 
třetina byla domácích, ostatní děti byly denně dováženy ze 
Semil autobusem.

TJ Sokol oslavil 80. výročí svého založení. Ve sborovně 
byla při této příležitosti uspořádána výstava dokumentů, 
které se vztahovaly k činnosti jednoty za léta trvání.

Budova sokolovny na historické fotogra ii

Požárníci se zúčastnili u příležitosti sjezdu rodáků cviče-
ní. V požární zbrojnici byla upravena zasedací síň a byly do 
ní zakoupeny stoly a židle. S M. Seifertem, který v budově 
bydlí, byla sjednána domovnická smlouva. Jinak nevykazo-
vali požárníci, podobně jako Sokol a mládež zvlášť nějakou 
činnost.

Práce, které směřovaly k otevření bozkovských jeskyň, 
pokračovaly po celý rok. Prováděly se vyčišťovací práce k 
zpřístupnění Staré jeskyně. Tato část jeskyň má bohatou 
krápníkovou výzdobu, takže práce musely být prováděny 
velmi opatrně a jednotlivé krasové útvary byly obkládány a 
zabezpečovány proti poškození pěnovou gumou a gumový-
mi pásy. V Jezerních dómech se budovaly lávky a chodníčky. 
Také se prováděla prorážka mezi Jezerním dómem a Starý-
mi jeskyněmi.
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Hospodaření JZD, které opět tvoří vsi Jesenný, 
Bozkov a Roztoky, nebylo lepší než léta minulá. V 
JZD pracují stejní lidé, lidé, kteří nebyli nejmlad-
ší, když bylo družstvo zakládáno a kteří jsou teď 
už často staří. Mladí lidé do zemědělství nejdou, 
přijde-li někdo mladý, je to buď síla do kanceláře, 
nebo traktorista. Po výroční schůzi se stal novým 
předsedou JZD F. Lubas, agronomem zůstal Z. Ve-
dral. Nepříznivá zima s velkým množstvím sněhu, 
který zůstal dlouho ležet, způsobila vyhynutí více 
než poloviny ozimých obilovin a jetelů. Žita bylo za-
oráno 69 ha, pšenice 10 ha atd. Neustále klesající 
počet vypěstovaných prasat a velká spotřeba krmiv 
vedly k rozhodnutí zrušit chov prasat. Místo prasat 
byl zvýšen chov slepic o 1700 kusů.

V lednu napadlo mnoho sněhu, pamětníci nepa-
matují takové množství. Červenec byl horký, o pouti 
bylo poměrně málo návštěvníků, protože hodně lidí 
bylo u vody. Prostředek září byl deštivý, byla zpož-
děna sklizeň brambor. V prosinci napadlo hodně 
sněhu, před Štědrým dnem nastalo oteplení.

V roce 1967 se narodilo 5 dětí. 4 občané zemřeli.
Z kroniky Bozkova vybral J. Lampa st.

NAŠE FEUDÁLNÍ PANSTVO - II. DÍL

Ilustrace Libuše Nesvadbové - Bozkovské chalupy 

Minulý díl jsme končili rozborem Štajnygrova 
výkladu. Přejděme nyní k historickému pojednání 
Matice bozkovské s názvem Bozkov od minula k 

dnešku.
Toto pojednání na začátku správně konstatuje, že o zalo-
žení Bozkova nic nevíme, že toto území patřilo Markvarti-
cům a ti ho darovali mnichům z Hradiště. Tady podoba se 
starou bozkovskou legendou končí a tím i podoba s výkla-
dem p. Štajnygra. Tento historik své úvahy opírá výhradně 
o bozkovskou legendu. Matice se k legendě nehlásí, jako 
by neexistovala. Tím jí ale unikají i prokázaná a doložená 

historická fakta.  Matice neví o pobytu benediktinů u nás. 
Neví nic o založení jejich kláštera v Klášteře Hradišti. Tvrdí, 
že klášter byl založen panem Markvartem z Ralska ve 40. 
letech 12. století už jako cisterciácký, což se ale nezakládá 
na pravdě. Pokud pan Markvart nějaký cisterciácký kláš-
ter vůbec založil, pak to nebyl „náš“ klášter v Hradišti. Ten 
byl už klášterem benediktinů 100 let. V roce 1177 byl pře-
měněn na klášter cisterciácký, jak se tehdy i jinde stávalo. 
Velmi tomu napomohl syn pana Markvarta pan Heřman z 
Ralska, řečený Černý. 

Tím, jak Matice nepřímo říká, že žádní benediktini v Hra-
dišti nikdy nebyli, což je v rozporu se skutečnou historii, 
a nevidí vliv těžby železné rudy a existenci hrádku a jeho 
velkého statku na vznik hospodářského využití Bozkovska, 
pak musí celý tento proces posunout o 200 let blíž k naší 
době. Z přelomu z 11. na 12. stol., na přelom ze 13. na 14. 
stol. Ovšem zde už naráží na horší podmínky pro takový 
dar. V této době vrcholí kolonizace a půda má velkou cenu. 
Velká država markvarticů se už rozpadla na panství a vel-
kostatky.  Proto se Matice na chvíli chytá poslední reálné 
naděje. Uvažuje, že by kolonizaci Bozkovska provedl man-
žel sv. Zdislavy pan Havel z Lemberka. Ten svůj díl opravdu 
kolonizoval a zakládal vesnice, jak jen to bylo možné. Ale 
pokud by Bozkov skutečně založil pan Havel, a tyto úvahy 
zde byly, potom by zde nemohli být mniši z Hradiště. Kdyby 
jim pan Havel chtěl dát už zavedené vesnice, pak by si vy-
brali vesnice u Hradiště. Ty také patřily panu Havlovi a oni 
by je lehce připojili ke svému panství. Jenže pan Havel už 
daroval půdu 2 dominikánským klášterům, které sám zalo-
žil. V Jablonném a v Turnově. 

Klášter Hradiště nad Jizerou - historická kresba z počátku 16. století
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A tak Matice tuto myšlenku opouští a připouští, že Boz-
kov založili cisterciáci z Hradiště, ale pořád neví, kdo jim 
ty lesy daroval. Tím se už dostala na velmi tenký led, až na-
konec se v materiálu Matice uvádí, že „ Bozkovsko daroval 
hradišťskému klášteru vnuk pana Havla pan Havel Hůba 
ze Sytové“. Autor článku sice píše pravděpodobně, ale jeho 
následovníci, kteří tuto domněnku přijali za svou, už toto 
slůvko vynechávají a berou tento výklad za hotovou věc. 
Vůbec jim nevadí, že nemají v ruce žádný historický doku-
ment, který by je k tomuto tvrzení opravňoval. Žádný totiž 
neexistuje. Když se na tuto záležitost podíváme kriticky a 
zapojíme logické uvažování a selský rozum, pak je tento ná-
zor krajně nepravděpodobný.  

Podívejme se krátce na to, co o panu Havlovi Hůbovi 
víme. Dá se napsat, že téměř nic. Pan Havel sice patřil mezi 
vysokou šlechtu, ale jen rodově, majetkově už spíše mezi 
tu chudší. Z dostupných materiálů se zdá, že vlastnil oprav-
du jen sytovský díl a nic dalšího. Rozloha dílu se asi moc 
nelišila od velikosti budoucího semilského panství, které 
na této půdě vzniklo o několik málo desetiletí později. Pan 
Havel neměl na to, aby v Sytové postavil hrad. Sídlil jen na 
malé tvrzi, u které byl poplužní dvůr. Nevíme nic o jeho 
rodině. Jestli měl děti nebo byl bezdětný. Neznáme jeho 
přímého nástupce. O 40 let později se už mluví o semil-
ském panství a jeho první známý majitel byl pan Hašek z 
Lemberka. Ale nevíme, zda to byl Havlův přímý potomek 
nebo jen příbuzný. Historie pana Havla zaznamenává v roce 
1317. Tehdy drobná šlechta z okolí Semil a Turnova zaúto-
čila na všechna panství a statky pana Voka z Rotštejna. Šla 
hlavně loupit a mstít se panu Vokovi za předchozí příkoří. K 
této akci se přidal i pan Havel Hůba. Se svým oddílem pře-
padl Vokovy vesnice Podmoklice a Klinkovice a zmocnil se 
jeho platů. Znamená to, že využil příležitosti a !inančně si 
krádeží polepšil. Celá země byla tehdy v chaosu a útočníci 

se domnívali, že nebudou za svůj čin nijak pykat. V tom 
se trochu zmýlili. Pan Vok je všechny zažaloval u zemské-
ho soudu v Praze a všichni lupiči byli předvoláni k soudu 
v roce 1321. Zachránil je dobrý nápad. Zatkli pana Voka a 
nepustili ho k soudu.  Tím pan Vok prohrál. Ovšem když ho 
pustili, pan Vok je znovu zažaloval, nenechal se už zadržet a 
další soud vyhrál. Útočnici museli nahradit veškerou škodu. 
Jestli tak dopadli všichni, není známo.

Proč pan Havel takto riskoval? Peníze získané navíc se 
mu hodily. Kdyby jich měl dostatek, tak by takovou riskant-
ní akci nepodnikl. Proč by riskoval? Přitom se mu nabíze-
la velká příležitost, jak hodně peněz vydělat a mít zajištěn 
jejich stálý přísun. Získal by je docela jednoduše, kdyby 
kolonizoval Bozkovsko. V jeho době, v 1. polovině 14. stol. 
už kolonizace v našem okolí skončila. Už zde existovala síť 
vesnic, které odváděly četné daně svým feudálním pánům. 
Jako skanzen zde působilo jenom Bozkovsko. Pan Havel 
tedy mohl toto své území kolonizovat. Pracovní síly bylo 
v okolí dost. Mohl tedy založit Bozkov, Jesenný a Roztoky, 
získat peníze za prodanou půdu a každoročně vybírat daně 
z těchto vesnic. Mohl také začít těžit železnou rudu a vý-
hodně prodávat železo. Mohl prostě zbohatnout, tak jako 
všichni aktéři kolonizace, a příjmy ze železa by byly ještě 
navíc. Ale on udělá něco nepochopitelného. Vzdá se všech 
těchto příjmů a navíc výrazně zmenší svůj půdní fond, když 
tento prales (téměř 2000 ha) daruje klášteru v Hradišti. 
Nedaruje jej blízkému klášteru v Turnově, který založil 
jeho děda, ale vzdálenému klášteru v Hradišti, který měl v 
té době dvakrát více půdy než pan Havel.

Nevím, jak to vidí čtenáři Bozkováčku, ale pro mne je to 
nepochopitelné, a proto nemohu uvěřit tomu, co mi Matice 
nabízí. Nevěřím, že Bozkovsko daroval klášteru pan Havel 
Hůba. Takový čin, v té době nevídaný, by určitě zazname-
naly historické dokumenty, ty ale o tom neví. Také ústní 

podání nic takového nezazname-
nalo. Navíc práce Matice uvádí, 
že Bozkov byl založen mnichy z 
Hradiště až někdy v 80. letech 
13. stol. Touto závěrečnou úva-
hou dokument Matice vyvrací 
sám sebe. V této době vládl na 
lemberském majetku v našem 
okolí otec pana Havla  pan Jaro-
slav z Turnova. Pan Havel byl v té 
době ještě malý chlapec, možná 
už mladík, možná se ještě nena-
rodil. Pan Jaroslav z Turnova roz-
dělil svá panství mezi své tři syny 
až později. Teprve potom vznikl 
sytovský díl a dostal ho Havel 
Hůba. Tolik dva výklady o vzni-
ku Bozkova. Historicky doložen 
není žádný. Výklad Štajnygrův je 
rozhodně věrohodnější. 
Hezkou dovolenou a našim dě-
tem radostné prázdniny

přeje  Ludvík Kousal

Prostranství v okolí kaple U Matičky po letošní rekonstrukci
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•   23. září  Závody traktorů motokrosová trať

•   7 .října  Koncert Tři Sestry sál sokolovny

•   ??. října  Pouštění draků  hasičský areál

•      28.-29. října  Závody ECC KTM motokrosová trať

•   28. října 10.00 hod Hubertská mše  kostel Navštívení Panny Marie

•   4. listopadu  Koncert Harlej  sál sokolovny

•   5. listopadu 10.45 hod Vzpomínka na zesnulé hasiče  kostel Navštívení Panny Marie

•   1. prosince 17.00 hod Rozsvícení vánočního stromku sokolská zahrada

•   1. prosince 17.30 hod Vánoční výstava prostory obecního úřadu

•   2. prosince 9.00 hod Výtvarné dílničky prostory obecního úřadu

•   26. prosince 18.00 hod Vánoční koncert Jizeranu kostel Navštívení Panny Marie

•   30. prosince 20.00 hod Divadelní představení  sál sokolovny
    Proč muži neposlouchají a ženy neumějí číst v mapách

RODINNÝ PENZION A RESTAURACE DŘEVĚNKA-KULTURNÍ PAMÁTKA

VÁS SRDEČNĚ ZVE NA LETNÍ PARKET 2017
2. července od 16.00 - 22.00 hod. 

Pouťové dozvuky NABOSO - country kapela 

22. července od 19.00 - 24.00 hod.

djBALY&PEŤÁKdj - hudba pro všechny
generace - Deejay legends opět v akci

12. srpna  od 19.00 - 24.00 hod.

The KAŠŤÁK BAND - country, pop, rock‘n roll 
z Železného Brodu.

26. srpna od 19.00 - 24.00 hod. 

Poslední akce léta NABOSO -country kapela 

POZVÁNÍ NA NADCHÁZEJÍCÍ POUTĚ

DO KOSTELA NAVŠTÍVENÍ PANNY MARIE V BOZKOVĚ

2. července od 10.00 hod. 

První pouť - hlavní mši sv. od 10 hodin bude sloužit P. Vít Machek, rodák z Tanvaldu

20. srpna od 10.00 hod.

Při druhé pouti bychom měli sebrat odvahu a stisknout kliku, protože při mši sv. v 10 hodin
oslaví P. Jan Jucha MS, který je stále členem bozkovské rodiny, výročí 25 let kněžství.

10. září od 10.00 hod.

Třetí pouť - mši sv. v 10 hodin odslouží Prelát J. M. can. Mgr. Karel Havelka.

24. září od 10.00 hod. 

La Salettská pouť bude spojena se svátostí biřmování, které udělí při mši sv. v 10 hodin 

Mons. Mgr. Jan Baxant, biskup litoměřický 

PŘIPRAVUJEME PRO VÁS
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Čekáme na Vaše příspěvky do Vánočního Bozkováčku
Uzávěrka příštího čísla je 30. listopadu 2017
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